
29. un 30. aprill no pīkst. 900 līdz 1^00 Studentu poliklīnikā (Skolas iela 11) 
notiks pavasara donoru dienas. Universitātes darbinieki un studenti aicināti 
VKfo litiem, 

Studentu Arodkomiteja un Sarkana Krusta komiteja 

iZDEVUMS (ZNAK <a~< 

P A « ^ ŗ r P K N n i . T Ā M 
Pēdējās neoficiālas ziņas par studentu 

stipendijām ~ miniraālās 600 rbļ., bet 
maksimālās būs Vtrsjztjkas rnunmuma. 

DAŽĀDAS TIKHANAH 
22. aprīlī semināra par tēmu "<3roz§Bmt 

Latvijas Darba likumu kodeksā" Latvijas 
Brīvo arodbiedrību savienības galvenais 
juriskonsults A. Katlaps informēja, ka 
mācību atvaļinājumi tiek likvidēti. No 1. 
jūlija tiek piešķirtas brīvas tikai 20 
kalendāra dienas valsts eksāmenu 
kārtošanai un diplomdarba izstrādei. 

Sīkāku informāciju par LU koplīguma 
saturu sniegsim kādā no nākošajiem 
numuriem. 

STA RPTA T TTTRKTK 

ВЕВШ 
TTN ЛАТТТУТКЯТТ 
F O T J a / r e A S 

ЧУКТКТ "PTTTKĀ FTMTTT 

P Ī T I , К А TFKTT" 
Rīga, 1992. gada 30.04.-4.05. 
Svētku norise: 

10:04)—14:00 Akcija "Mazais rotaļnieks" 
Latvijas bērnudārzos. 

ll-.oo "Mazais rotaļnieks" Māmuļa (rotaļas 
vada Rīgas bērnu un jauniešu kopu 
rotaļnieki). 

16:00 Svētku atklāšana Māmuļā. 
19:00 Svētku turpinājums Māmuļā (kon

certs, danči, filma "Cilvēka bērns", 
Baltais aplis). 

2.0S. 
11:00 Viesu kolektīvu koncerts LU Lielajā 

aulā. 

: G A D A SĒSTAI: 

15:00 Sadziedāšanās un sadancošanās 
Brīvdabas muzejā. 

(17:00 Ugunskurs ezermalā) 
i O i 
12:00 Svētku noslēgums un danči Kongre

su namā. 
4.0V 
10:00 Konference 'Tradicionālā kultūra un 

mūsdienu izglītība" LU. 

_EAJ лШ FRANCIJA 
Francijas ziemeļos cer atrast sadarbī

bas partnerus no Latvijas. 1976. gadā dibi
nātā Valensjēnas universitātes un Latvijas 
Universitātes vadība izstrādājusi sadar
bības projektu. Būs iepēja praktizēties 
fiziķiem un matemātiķiem. Tikai viens 
noteikums — jāzina franču valoda. 

Marli pilsētā gaidīti sportisti, mākslinie
ciskās pašdarbības pārstāvji un Starptau
tisko ekonomisko attiecību institūta 
studenti. 

K K O 7TNAS 
Soli pa solim Latvija cenšas iekļauties 

eiropeiskajā apritē. Viena no iespējām to 
veikt ir iesaistīšanās starptautisko 
organizāciju darbībā, piedalīties to projektu 
risināšanā, it sevišķi, ja tas skar mūsu 
mazo zemīti. 1988. gadā Eiropas izglītības 
ministru konferencē Somijas pārstāvis 
izteica ideju realizēt tā saucamo Baltijas 
jūras projektu (BSP), kurš sevī ietvertu gan 
vides izglītības problēmas, gan nacionālo 
kultūru mijiedarbības apzināšanu, gan 
Baltijas jūras un tās baseinā ietilpstošo 
upju aizsardzības jautājumus. 

No vides viedokļa Baltijas jūra līdzīgi 
daudziem slēgtiem ūdens baseiniem ir 
viegli piesārņojama-, gan augstā industriali
zācijas līmeņa, gan intensīvās navigācijas, 
gan arī tūrisma dēļ. Tāpēc ir nepieciešami 
lūgt jaunatnei apzināties, ka piesārņojumu 
līmenis ir atkarīgs arī no viņu aktīvās 
darbības. 

Pašlaik apmēram 130. organizācijas, 

ieskaitot simtiem skolotāju un skolēnu, 
piedalās šī projekta realizēšanā, veic 
ūdens kontroles mērījumus, pēta floru, 
faunu un augsni. Lai šo pieredzi apkopotu 
un izstrādātu metodoloģiju vides izglītības 
problēmu mācīšanai skolās, UNESCO, kas 
ir galvenais šī projekta koordinētājs, rīko 
regulāras apspriedes. 

Šopavasar šāds BSP dalībnieku semi
nārs notiks Rīgā no 25. līdz 28. maijam. 
Tajā piedalīsies 9 valstis: Latvija, Igaunija, 
Lietuva, Krievija, Polija, Vācija, Dānija, 
Zviedrija, Somija un kā novērotāja arī Nor
vēģija. 

Seminārs ritēs 4 dienas un tā organiza
torisko pusi UNESCO uzticējis LU 
Ekoloģiskajam centram. Galvenais 
semināra mērķis ir apkopot materiālus, lai 
varētu publicēt skolotāju rokasgrāmatu vi
des izglītības jautājumos, kā ari sagatavot 
atskaiti par projekta norisi Apvienoto 
Nāciju Valstu vadītāju konferencē par vidi 
un izglītību (UNCED), kas jūnijā notiks 
Brazīlijā. 

ERIKA LAGZDIŅA 

15. un 16. aprīli kopā ar 
itāļu studentiem maģistra 

grādu ķīmiskajā 
psiholoģijā aizstāvēja 

savienotā) lektores 
Evelīna Mūze, Ilze 

Veitnere un Sarmīte 
Voitkāne; 

pedagoģijā — docentes 
Ira Kivrāne, Elenora 
Meija, lektores Lilita 

Zuloviča, Sandra Kalniņa 
un Kornēlija Kanča. 

APSVEICAM! 



OTAS AUGSTSKOIAS 
kaut ko dara... 

DAN ESKIL JANSSON patiesi ir darbīgs. 
Viņš ir zviedru studentu avīzes "STUDENT 
BLADEV redaktors, bet pašu avīzi veido tikai 
trīs cilvēki, no kuriem viens mācās Turku 
nevis Helsinkos. 

Somijā ir apmēram 6% zviedru, tāpēc 
līdzās pastāv divas oficiālas valsts valodas — 
somu un zviedru. Lai gan zviedru studenti ir 
ap 8,5 tūkstošiem, tomēr avīzes metiens ir 9 
tūkstoši, jo, kā teic DAN ESKIL, arī somi 
labprāt palasoties zviedru studentu avīzi. 
Avīzes cenu noskaidrot neizdevās, jo avīzi 
uzturot Helsinku universitāte. Katrs students 
gadā maksājot apmēram 400 markas par 
veselības apdrošināšanu un citām lietām (par 
pašām mācībām nav jāmaksā), šajā summā 
ietilpst ari 20 markas studentu avīzei. 

— Algas un honorāri ārštata autoriem šeit 
ir ļoti mazi, — apstiprina DAN ESKIL — tāpēc 
es strādāju vēl vienā vietā. Bet tā ir laba 
prakse. Tomēr nākamgad es turpināšu mācī
bas universitātē. Šis gads man ir brīvs, jo ci
tādi es nevarētu veikt visus redaktora darbus. 

* * * 
Pāris soļus tālāk (šī lielā septiņstāvigā 

māja ar saunu pagrabā atrodas pašā pilsētas 
centrā un pieder studentu organizācijām. 
Gandrīz katru vakaru te kaut kas notiek...) 
mājo somu studentu avīze "YLIOP-
PILASLEHTr. 

Šeit strādā 5 žurnālisti, kuru algas ir krietni 
lielākas nekā zviedru studentu avīzītei. Arī 
avīzes tirāža — 32 tūkstoši. Helsinku uni
versitātē mācās ap 28 tūkstošiem studentu. 
Tāpat kā "STUDENT BLADET" un "Univer
sitātes Avīze" (pagājušosemestr) iznāk reizi 
divās nedēļās, bet uz 28 lapaspusēm. 

— šis ir mans otrais un pēdējai gads,— 
saka redaktore ELĪNA GRONDSTŌRM—, jo 
studenti ievēl padomi, bet tā savukārt maina 

studentu avīzes redaktoru ik pa diviem 
gadiem. Bet redaktors sev izvēlas komandu 
tā, lai labāk varētu sastrādāties. 

ELĪNA cienā mani ar kafiju, un mēs 
spriežam par to, vai somu studenti patiesi ir 
lieli dzērāji, vai tā gluži vienkārši ir studen-
tiska tradīcija. 

* * « 

Gandrīz katru vakaru šai pašā mājā notiek 
studentu partijas... Visi ēd, iedzer alu vai 
vīnu, vai abus, vai...smēķē, pļāpā un, ja nav 
vairs par ko runāt, tad iet dejot. Un zēni ir 

priecīgi, ja meitenes tos dažkārt uzlūdz, jo 
paši viņi tik kautrīgi... Kopā ar studentiem sēž 
ari pasniedzēji, un neviens tāpēc nejūtas ne
veikli... Par mācībām gan nerunā... Satiku ari 
DAN ESKIL, ari mēs par darbu vairs nerunā
jām... 

(P.S. Lai neizklausītos neticami — visi 
studenti labi pārvalda angļu valodu; pēc LU 
žurnālistikas studentu viesošanās zina arī 
dažus vārdus krievu valodā: aparatčik, 
horošoje maroženoje, ņičevo ņet, krasnaja 
zvezda....) 

Par Somiju, studentiem un partijām arī 
citreiz... 

ILZE NAGLA 

CĪŅA PAR CUKURU, IIN 
RANANT DESEKEŽ 

Badošanās, kas aizsakās mums visiem 
labi zināmu iemeslu dēļ, ir izmainījusi ne tikai 
studentu psiholoģiju, bet ari sadzīvi. Neviens 
vairs negatavo pusdienas kopmītņu virtuvēs: 
pirmkārt, var nospert ar visu kastroli, otrkārt, 
saoduši ēdien smaržu, salasās ļoti daudz 
"ciemiņu". Daudzi nodrošinājušies ar 
deficītajām elektriskajām plītiņām un tagad 
pusdienas gatavo slepus, savlaicīgi 
aizslēdzot durvis un aizverot logus. 

Nesen Urālu universitātes kopmītnēs 
"ciemojās" kādas citas augstskolas studenti. 
Viņi lauzās istabās, la pārbaudītu pieticīgos 
ēdienu krājumus. Bija liels prieks, kad tika 
atrasti pat veseli divi (!) kilogrami cukura. Žēl, 
bet aiznest tos tā arī neizdevās: fiziķi ("cukuc-
istabas" saimnieki) metās aizstāvēt savu 
martu un izsauca policiju. "Ciemiņi" tika 
nomierināti, bet cukurs kautiņa laikā bija izbi
ris uz grīdas. 

Labāk neiet kopmītņu ēdnīcās. Lūk, 
piemērs no Jekaterinoburgas. Katrā ēdnīcā 
savi likumi. Ja pērc glāzi tējas — atstāj par 
ķīlu 5 rbļ. Sakarā ar to studenti sanesa 
rezerves (savas) glāzes, jo ķīla ir aptuveni 10 
reizes lielāka (vērtīgāka) par pašu glāzi. Bet 
nav situācijas bez izejas! Tagad studentiem, 

kuri pērk glāzi ar tēju, tiek izsniegtas speciāli 
tam pagatavotas lapiņas — un nedod Dievs 
viņu pazaudēt —- nepieņems glāzi un 
nedabūsi atpakaļ 5 rbļ. 

Studentiem visbriesmīgākais ir tas, ka 
bankā nav naudas. Samazinājās stipendijas. 
Jekaterinoburgā izmaksāti tikai 160 rbļ. no 
340. Kā lai dzīvo, ja litrs piena maksā vairāk 
nekā 10 rbļ....? 

Ko lai dara, tāda ir mūsu studentu ikdiena. 
Un cik laika vēl paies, līdz mēs varēsim 
pielīdzināties Lielbritānijas studentiem... 

Lestreitas Universitātes kopmītnēs, 
pirmajā stāvā dzīvo puiši, otrajā,— meitenes. 
Nekādu pārpratumu. Ja vēlies atgriezties pēc 
pusnakts — lūdzu. Katram studentam ir 
ieejas durvju atslēga. Nevīenu neinteresē 
svešas mantas. Nav dežuranta, kurš prasa 
uzrādīt dokumentus. Visur ideāla tīrība un 
kārtība, nekādu nepatīkamu aromātu. Jauka 
virtuve ar ledusskapi, kas pilns piebāzts ar 
desām, alu, utt. Vari sev izvēlēties vienvietīgu 
vai divvietīgu istabu. Dzīvot divatā, sapro
tams, ir lētāk. 

Vasarā vairums studentu strādā, jo šajā 
gadalaikā netiek maksāta stipendija (tā tika 
nospriests Margaretas Tečeres laikā). Par 
daļu no sapelnītās naudas studenti var ceļot 
uz kādu "lētu" valsti, piemēram Spāniju, 
Grieķiju, Franciju un citur. Otra daļa — 
maksai par istabu kopmītnē. Kopmītņu cenas 

— atkarībā no gadalaika. Pavasarī un rudenī 
tās ir dārgākas nekā vasarā. Cenā tiek 
ierēķināta arī ēdināšana: divreiz — 
darbdienās un trīs — atpūtas dienās. Lūk, 
kāds izskatās ēdienreizes deserts: ābolu 
pudiņš vai saldējums, vīnogas, banāni, 
bumbieri. 

Kopmītnēs visus jautājumus kārto SS 
(Studentu savienība), pie kuras var vērsties 
ikviens ar jebkādu jautājumu jebkurā 
diennakts laikā. Ne reizes netika lūgta 
palīdzība policijai. Studenti atceras tikai vienu 
gadījumu, kad no kopmītnēm vajadzēja 
izvadīt vienu jaunekli par narkotiku lietošanu. 
Pārāk "aizkaifojās". Studenti paši saimnieko. 
Nekādu lapiņu un instrukciju. Tikai viens 
priekšraksts tiek rādīts jauniņajiem. Tas ir 
rektora atgādinājums par to, ka ik pēc trijiem 
mēnešiem ir jāapmeklē seksopatalogs, bet 
automobiļi atstājami universitātes teritorijā. 
Apakšā paraksts: "Ar sirsnīgu sveicienu 
Rektors." Ja gub'i ve\aksēt\es, vati iet uz 
lasītavu, futbola laukumu, tenisa kortiem, 
klubiņu vai bāru. Ir arī braucieni uz pilsētu. 
Patiesības labad jāpiebilst, ka rektors arī par 
to neaizmirst: "Neklaiņojiet pa pilsētu". Taču 
studenti nebūtu studenti, ja klausītu. Pavēle 
domāta, lai to pārkāptu... 

No "Komsomoļskaja Pravda"materiāliem 
tulkojusi VIKTORIJA JAKUBAUSKAITE 

KA STUDENTU 
AVĪZĒM UABT 

KTĀTAS... 
TTN M A Z I I E T P A R 

TED7ERŠANĀM 
— Tas ir interesanti, —saka zviedru 

studentu avīzes redaktors, uzzinājis, ka es ari 
strādāju studentu avīzē . — Bet šobrīd es 
esmu ļoti aizņemts, vai mēs nevarētu 
satikties citu dienu?... 

Es, protams, piekrītu, patīkami pārsteigta 
— jo ja jau students ir aizņemts, tad viņš arī 



KAUT KAS TĀDS NOTIEK PIRMOREIZ 

TTĀIJT BRTNTŠĶlGIF, 
PJEDZJmiIIMI 

7TKMFĻFTROPĀ TTTV 
DAŽAS ATZTŅAS PAT? 

MIIMS 
— Cilvēks zāģēja malku. Negadījuma 

rezultātā zāģa ripas šķembas ietriecās 
viņam galvaskausā. Vienīgā izeja bija 
operācija. Cilvēks dzīvo, bet stāvoklis ir ļoti 
smags. Pēc brīža varēsiet ar pacientu 
parunāt, bet pagaidām lūdzu, apskatiet 
rentgenuzņēmumus! 

Tā ir praktiskā nodarbība Rīgas 
Psihoneiroloģiskajā dispanserā. Tulks 
tikko spēj tulkot jautājumus un atbildes. 
Auditorija neparasta — zinātkāri itāļu 
studenti. Viņu laiks Latvijas Universitātē 
bija no 11 . līdz 17. aprīlim, kurā bija 
jāpaspēj izzināt, uzzināt un paveikt lielas 
lietas. Viens no zinošiem vīriem šajā 
vēsturiskajā pasākumā ir Pedagoģijas 
fakultātes dekāns Oskars Zīds. 

—Itālijā ir izveidots Universitāšu 
starptautiskais centrs, kurš organizē 
Itālijas studentu studiju darbu ārzemēs. 

Oktobri viņi izteica priekšlikumu, kuras 
studiju programmas un zinātņu nozares 
itāļi varētu mācīties Latvijas universitātē. 
Bija divi virzieni: optometrija un klīniskā 
psiholoģija vai psiholoģija kopumā. 

Optometrija pirmā itāļu grupa bija 
Universitātē februārī. Viņi bija savu 

teorētisko un praktisko darbu izdarījuši jau 
Itālijā. Latvijā atlika vien noklausīties 
pārskata lekcijas, piedalīties praktiskajās 
nodarbībās, kārtot testus un cita veida 
pārbaudījumus. Kā galarezultātā — 
maģistra darba tēžu aizstāvēšana. Nu arī 
mūsu fakultātē ieradušies itāļu studenti, lai 
aizstāvētu maģistra grādu klīniskajā 
psiholoģijā. Un atbilstoši viņu praktiskai 
sagatavotībai iegūtu klīniskās psiholoģijas 
doktora grādu. Viņiem būs tiesības šo 
Latvijas Universitātes diplomu pielīdzināt 
dokumentam Itālijā un pretendēt uz 
nopietnu darbu. Visi sešpadsmit itāļu 
psihologi un psihoterapeiti ir ar lielu darba 
pieredzi. Viņiem pietrūcis vien klīniskā 
psihologa diploms. Viņu līmenis ir 
pietiekams. Svarīga atziņa iŗ tēĻķa mūsu 
= šo praktisko nodarbību vadītāju, kuri 
viens otrs ir bez zinātniskiem grādiem, 
līmenis nav sliktāks.. 

Sīs nedēļas ieguvums — abpusējs. 
Tapis līgums par turpmāko sadarbību. Ja 
viss ritēs normāli, rudenī Latvijas Universi
tātes 1. kursā studijas sāks itāļu jaunieši ar 
pabeigtu vidējo izglītību un mācīsies 
neklātienē. Sākumā apgūstot Latvijas 

Universitātes bakalaura, 
pēc tam maģistra un arī 
doktora grādam atbilstošo 
programmu. Nodarbības 
notiks divās sesijās. Pirmā 
— desmitdienu Latvijā, 
otrā Itālijā. Programmā 
strādās gan mūsu, gan 
itāļu, gan citu universitāšu 
profesori. Tas dod lieliskas 
iespējas apmainīties ar 
zinātnisko informāciju gan 
studentiem, gan pasnie
dzējiem. 

Pirmā, rudens pusē, ir 
domāta klīniskā psiholo

ģija. Iespējams, vēlāk Būs arī sporta 
psiholoģija un kāda pavisam jauna studiju 
programma, kurai pat vēl nav latviska 
nosaukuma. Tā ir uz robežas starp sporta 
psiholoģiju un optometriju. 
Arī mūsu studentiem būs 
iespējas mācīties kopā ar 
itāļiem. Līgumā ir punkts, 
ka pie 20 itāļu studentiem 
varētu būt 2—3 studenti no 
Latvijas Universitātes vai 
citām mācību iestādēm. 
Starp citu, itāļi mums ir 
uzdāvinājuši vienreizēju 
stipendiju 1800 ASV 
dolāru apmērā tiem 
studentiem, kuri būs 
sekmīgi izturējuši konkursu 
un mācīsies šajā grupā. 
Tātad, kurš grib piedalīties konkursā un 
riskēt, lūdzu sekojiet turpmākajiem 
"Universitātes Avīzes" numuriem. Drīzumā 
būs informācija, kad, kur un kā konkurss 
notiks. 

Mūsu liels ieguvums ir.arī tas, ka itāļi 
gādājuši inventāru un iekārtas šīs 
programmas realizēšanai. Vairāki 
komplekti testu psiholoģijā, pāris 
videomagnetafoni, kameras, kuras varēsim 

izmantot psiholoģiskajos treniņos. 
Mēs Itālijas universitāšu starptau

tiskajam centram piegādājam nepiecie
šamos dokumentus, lai Latvijas Univer
sitātes maģistra diplomi tiktu atzīti Itālijā. Ar 
optometrijas maģistra diplomiem tas jau 
noticis. Itālija iŗ pirmā valsts, kura atzinusi 
Latvijas Universitātes diplomus. Tas iŗ 
pirmsākums, lai mūsu diploms būtu vismaz 
Eiropas Padomes valstu diplomu līmenī. 
Tas mums dotu iespējas kontaktēties ar 
visiem pārējiem. Domāju, ka tas iŗ pats 
vērtīgākais, kur esam tikuši klāt aŗ šīm 
studiju programmām. 

šī nedēļa itāļiem patiešām bija 
saspringta. Un arī mūsu cilvēkiem. 
Lekcijas lasīja Universitātes Bioloģijas 
fakultātes profesors Juris Aivars, profesors 
Geršons Breslovs no Pedagoģijas 
psiholoģijas katedras, profesors Valdis 
Avotiņš, Medicīnas Akadēmijas profesors 
Arnolds Krauklis un cit i . Praktiskās 
sadarbības vadīja psihologi praktiķi no 
Rīgas Psihoneiroloģiskā dispansera 
Sarmīte Voitkāne, Ilze Veitnere, psiholoģe 
Evelīna Mūze, psihoterapeits Māris Šiliņš. 
Ar itāļiem strādāja arī docente Silva 
Amarova, bet visu lielo maģistra grāda 
komisiju profesors, psiholoģijas zinātņu 
kandidāts Viesturs Reņģe. 

Bija arī dažādi interesanti atklājumi. 
Piemēram, Itālijā smagi psihiski slimu 
cilvēku rehabilitācijā izmanto zirgus. 
Cilvēkam rodas kontakts ar dzīvnieku, 
nepieciešamība to vadīt. Tas lieliski palīdz 
atkal atgriezties dzīvē. Sevišķi tiem, kuriem 
ir nopietnas sociālas problēmas un kuri ir it 
kā izstumti no sabiedrības. 

Itāļi izmanto arī tādas neparastas 
metodes kā hipnoze dzemdībās sāpju 
noņemšanai. Viņi apsolījuši materiālus par 
šo metodi ar video pielikumiem. 

Bija arī tēmas, par kurām no itāļu puses 
nācās dzirdēt, ka par to Itālijā literatūras 
nemaz nav. 

Kopā ar maģistrantiem bija profesors 
Karlo Alberto Kavallo. Viņš strādā privātā 

klīnikā Romā, itāļu Enciklopēdijas institūtā 
un Romas universitātē. 

— Ļoti interesanti bija atbraukt uz 
Latviju. Ir vairāki apsvērumi, kādēļ to 
darījām. Pirmkārt, no politiskā viedokļa. 
Pirmo reizi sastapāmies ar kultūru, kuru 
vēl nepazīstam. Līdz šim bijām tikai 
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ATPCTA UZ ŪDEŅIEM 
ieleju. Savukārt upes kreisajā krastā 
atrodas Kārļu zivjaudzētava. 

Pēc 3 km Amatā ieplūst kreisā krasta 
pieteka — Pērļupīte. Šajā posmā kritums 
samazinās līdz 2 km/m, "un upe tek pa 
biezu mežu ieskautiem krastiem. Vietām 
vērojami samērā iespaidīgi smilšakmens 
atsegumi. Tad klāt ir arī Pērļupīte un aiz 
muguras palikuši pirmie 6 km. 

1 km aiz Pērļupītes ietekas, Amatas 
kreisā krasta līkumā slejas varenais 

Dzilnas iezis. Tā augšdaļas garums ir 
aptuveni 400 m, apakšdaļas 300 m, 
augstums — 40 m. Klintis ir ļoti 
daudzveidīgas gan formas, gan arī sastāva 
ziņā. Ņemot vērā grandiozos izmērus, 
Dzilnas iezis ir ierindojams Latvijas lielāko 
atsegumu sarakstā. 

2 km aiz Dzilnas ieža atrodas nākamais 

orientieris — Kumada — Amatas kreisā 
krasta pieteka, šinī posmā Amatas gultnē 
raksturīgi laukakmeņi, tāpēc upe ir samērā 
krāčaina, un kritums pieaug līdz 4,9 rrVkm. 
Tūlīt aiz Kumadas ietekas kreisajā krastā 
paceļas nelielais Incēnu iezis. Līdz Zvārtes 
iezim atlikuši 3 km. 

Amatas akmeņainā daļa pirms Zvārtes 
ieža pēc grūtību klasifikācijas pieder 3. 
kategorijai, kuras pārvarēšanai nepiecie
šama aktīva manevrēšana un slaloma 
tehnikas izmantošana. Jāpiebilst, ka 
Latvijas upēs 3. kategorijas šķēršļu ir ļoti 

maz. 
Zvārtes (Zvārtas) iezis ir viens no 

iecienītākajiem tūrisma objektiem. Tas ir 
izliecies lielā puslokā gar Amatas veco 
gultni. Ieža augstākā daļa paceļas 46 m 
virs upes līmeņa, un no tās paveras 
neizsakāmi skaists skats uz Amatas ieleju 
un apkārtējo lauku ainavu, tādēļ Zvārtes 
iezis ir arī viens no biežāk fotografētajiem 
un gleznotajiem GNP objektiem. Ieža 
apskatei iekārtotas tūrisma takas un trošu 

tilts. 
Pēc 2 km upes labā krasta 

līkumā varam saskatīt 
Lustūža klintis un slaveno 
Lustūža krāci, kura ir samērā 
grūti veicams šķērslis. Tās 
pārvarēšanai nepieciešama 
veikla manevrēšana un 
pareizā braukšanas ceļa 
izvēle. Situāciju saasina lielie 
akmeņi upes gultnē, kā arī 
3—5 m augstā klinšu siena 
labajā krastā, kas ievirzās 
upē un veido bīstamu pies
piedi. Krācošie un mutuļojo
šie pavasara ūdeņi šeit rada 
grandiozus iespaidus un 
izjūtas. 

Amatas upes posms no 
Lustūža līdz Cēsu-Līgatnes 

ceļa tiltam (1 km) ir viens no skaistākajiem 
Amatas ielejā. Labajā krastā vēl turpinās 
Lustūža klintis, bet no kreisās puses upei 
pieguļ Ērgļu krauja, kurai vietām paceļas 
iespaidīgi smilšakmens atsegumi. Amata 
šeit plūst it kā pa dziļu, stāviem krastiem 
ieskautu kanjonu. 

No Cēsu-Līgatnes ceļa tilta līdz Amatas 
ietekai palikuši 3 km. Attiecī
gajā posmā lielo klinšu nav, 
tikai nelieli, vairākus metrus 
augsti atsegumi. Upes strau
me kļūst manāmi lēnāka un 
platāka (lejtecē 14-15 m). 
Nomainās arī ainava un 
parādās plaši iekopti lauki. 
Un tad, izbraucot caur krū
miem aizaugušu palieni, 
esam Gaujā. 

Atkarībā no laika un 
iespējām varam izvēlēties 
tālāko maršrutu. No Amatas 
ietekas pa Gauju līdz Līgatnei 
ir 7 km, līdz Siguldai — 30 
km. Gaujas upes posms starp 
Amatas un Braslas ietekām 
(16 km) ir viens no skaistā
kajiem Gaujas senlejā. 

Tā kā pavasara aktīvākā ūdenstūrisma 
sezona jau ir garām, šo maršrutu var 
izmantot arī kājinieku tūristi. Un, ja nu ir 
pienākusi nedēļas nogale, un jums rodas 
laika pavadīšanas problēmas, tad 
aizbrauciet uz šo skaisto Latvijas nostūri, 
kur noteikti iegūsiet daudz jaunu iespaidu 
un neizdzēšamu atmiņu. Veiksmīgu 
ceļojumu! 

JURIS SMAĻINSKIS, 
EDVARDS KUŠNERS, 

Bioloģijas fakultātes studenti 

LRIĪTP PA AMATTT 
Maršruts udensturisma 

cienītajiem 
Amata ir viena no populārākajām 

ūdenstūristu upēm, tādēļ pavasaros šeit 
redzami neskaitāmi smailīšu, "pūšļu" u. c. 
pārvietošanās līdzekļu "bari". Cilvēki brauc 
un skrien, bet tikai retais paskatās uz to, 
kas atrodas tam apkārt, un tikai retais izjūt 
dabas skaistumu, mieru un lielo varenību. 

Amata — Gaujas kreisā , 
krasta pieteka sākas Rezgaļu 
ezerā Ķēču pagastā (213 m. 
v. j . I.). Tās garums ir 68 km, 
vidējais kritums 3 m/km. 
Odenstūrismam izmantojama 
no Skujienas (palos), vai arī 
no leriķu-Cēsu tilta (pie augsta 
ūdens līmeņa). Pēdējais 
maršruts ir populārāks, tādēļ 
par to sniedzam arī tuvāk 
informāciju. 

No leriķu-Cēsu tilta (Mel-
turiem) līdz Amatas ietekai 
Gaujā veicami 18 km. 

Pirmais orientieris ir 
Dolomītu krauja upes labajā 
krastā, kas l iecina, ka 
nobraukts viens kilometrs. 
Attiecīgajā posmā vērojams arī lielākais 
kritums — 6,7 m/km, tādēļ upe šeit ir 
strauja un krāčaina. Pēc ieskrējiena 
straume piepeši pierimst, Amata kļūst 
platāka un dziļāka, jo iebraucam Kārļu 
HESa ūdenskrātuvē. 

Kārļu ūdenskrātuvi no abām pusēm 
ieskauj stāvi, klinšaini krasti. Daba šeit ir 
pirmatnīga — visapkārt sakrituši koki un 
atlūzuši kl intsbluķi. Labā 
krasta dolomītos atrodas 
apskates vērts objekts — 
Bruņa ala, kas pēc izcelsmes 
ir tektoniska plaisa. Alai 
raksturīga ļoti šaura ieeja un 
tālāk par 11 m tajā iekļūt nav 
iespējams. Bruņa ala ir 
ievērojama ar nelieliem 
notecējumiem (stalaktītu 
aizmetņiem). 

Laivas visātrāk apnest pa 
Kārļu aizsprosta labo pusi. 
Aptuveni 100 m zemāk pa upi 
atrodas vēl viens interesants 
ģeoloģisks objekts — Gulbja 
stabs. Tas ir 5,5 m augsts, 
7 m garš smilšakmens veido
jums Amatas gultnē, kas ra
dies straumes ietekmes rezul
tātā. 

No Gulbja staba līdz Kārļu tiltam palicis 
aptuveni puskilometrs, šajā upes posmā 
vietām vērojami koku sagāzumi, kas pie 
lielāka ūdenslīmeņa var būt potenciāli 
bīstami neuzmanīgākiem braucējiem. 

Tūlīt aiz Kārļu tilta upes labajā krastā 
paceļas majestātiskā Ainavu krauja. Savu 
nosaukumu tā ieguvusi 20. gados no 
blakusesošajām Ainavu mājām. Kraujas 
augstums ir 45 m, un no tās paveras 
skaists skats uz tuvāko apkārtni un upes 
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dzirdējuši par psiholoģiju Baltijas valstīs. 
Tagad, pateicoties studentu pieredzei, arī 
mēs, profesori, varējām salīdzināt savas 
domas. Pārsteidzoši, bet esam atklājuši. 
ka domājam līdzīgā virzienā. 

Lekcijas, praktiskās nodarbības ilga ik 

dienas līdz septiņiem vakarā, bet 
noslēgumā atbildīgākais — maģistra 
disertāciju aizstāvēšana. Un svinīgais 
brīdis 17. aprīļa rītā — Universitātes 
Mazajā aulā izlaidums un diplomu 
saņemšana. Visas šīs dienas līdzdzīvoja 
arī tulki — teorētiskās katedras docents, 
fizikas un matemātikas zinātņu kandidāts 
Boriss Zapols un Matemātikas un 
informātikas institūta vecākais zinātniskais 
līdzstrādnieks, fizikas un matemātikas 
zinātņu kandidāts Valērijs Krugļevskis. 

Nobeigumā neliela saruna ar itāļu 
studentiem. 

Daris Čella: — Man ir 
diploms sociālajā dienestā. 
Strādāju par sociālo 
darbinieku — ģimenes 
terapeitu. Motīvs, kādēļ 
izvēlējos braukt uz Latviju, 
ir tas, ka psiholoģijas 
studēšanas gaitā izpratu, 
ka dzīve man dod unikālas 
pieredzes iespēju — 
mācīties un dabūt diplomu 

zemē, kas mums — itāļiem vēl ir maz 
pazīstama. Man ļoti patika Rīgas centrs un 
Vecpilsēta. Paldies par visu! 

Annoliza Rasprakera: — Esmu 
diplomēta speciāliste socioloģijā. Strādāju 
par psihiatru. Atbraucot šurp, īstenojās 
vecs sapnis — nokļūt Latvijā. Ļoti patika 
Rīgas pilsētas romantiskā atmosfēra. Saku 
lielu paldies dakterei Mūzei un dakterei 
Voitkānei par augstākās zinātniskās 
stingrības lekciju un cilvēcisko iejūtīgumu. 

Pauls Jastrl: — Saņēmu kuģu inže
niera diplomu un sāku darbu kā inženieris. 
Radās arī iespēja apgūt hipnozes 
pamatus. Sākumā tai neticēju, taču sāku 
pats ar to nodarboties un mācīt citiem, bet 
tādā gadījumā nepieciešams maģistra 
grāds psiholoģijā. Tādēļ atbraucu uz 
šejieni. Mans vēlējums, lai Latvija un 
Baltijas valstis sasniegtu Rietumeiropas 
līmeni, cik ātri vien iespējams. Latvijas 
Universitātei nu būs ļoti tieši kontakti ar 
Eiropas, īpaši ar Itālijas universitātēm. 

MĀRA SADOVSKA 

ĀRZEMNIEKI MCSU SLEJAS 
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Kristīne Petersone. 22 gadus 
veca amerikāniete, kas pasniedz angļu 
valodu Svešvalodu fakultātē. 

— Es esmu dzimusi Mičiganā. 
Pagājušā gadā es beidzu koledžu. Ieguvu 
sociologa grādu un žurnālista kvalifikāciju. 
Bet specializējos svešvalodās. Vispirms 
apguvu vācu, pēc tam — krievu valodu. 

— Kur tu mācījies? Kas bija tavi 
skolotāji? 

— Es studēju privātā skolā. Mans 
pirmais pasniedzējs bija ukrainis. 
Emigrants, kas uz Ameriku bija atbraucis 
1985. gadā. Viņš mācīja krievu valodu 
amerikāņiem. Pēc tam es studēju 
Krasnodarā. 

— Kādas ir studijas privātā skolā, un vai 
tās ir ļoti dārgas? 

— Vispār tās maksā ap 12 000 $ gadā. 
Tā ir liela nauda, bet tādu summu reti kurš 
maksā. Mēs parasti saņemam stipendijas. 
Arī man bija stipendija. 

Manā krievu valodas klasē bija 5 cilvēki, 
bet vācu valodas — 7. Tāpēc ir labas 
iespējas apgūt valodas. Ir arī iespējas 
braukt uz ārzemēm, lai uzlabotu savas 
zināšanas. 

— Kad tu atbrauci pie mums? 
— Vispirms es 1990. gadā aizbraucu uz 

Krasnodaru, bet pēc studiju beigšanas 
ierados šeit. 

— Vai tu vienīgā aizbrauci uz 
Krasnodaru? 

— Jā, no mūsu kursa vienīgā. Man bija 
izvēle: kopā ar kursabiedriem braukt uz 
Hamburgu un papildināt savu vācu valodu, 
vai arī kopā ar 30 citiem amerikāņiem uz 
Krasnodaru, lai studētu krievu valodu. 

Līdz tam biju mācījusies šo valodu divus 
gadus. 

— Kā jūsu studenti var tikt šādos 

braucienos? Kas par tiem maksā? 
— Mēs atbraucām ar Rietumamerikas 

koledžu asociāciju palīdzību. Tā arī 
organizē Krasnodaras pasniedzēju darbību 
mūsu skolā. 

— Kā tev veicās Krasnodarā? 
— Ne sevišķi labi. Visas nodarbības bija 

krieviski. Veselu semestri mēs pavadījām 
kopā ar krievu fi lologiem. Bija grūti 
sarunāties, jo viņi nerunāja angliski. Viņu 
otrā valoda bija franču. Tikai viena no 
gramatikas pasniedzējām runāja angliski. 
Mēs mācījāmies dažādus valodas kursus: 
fonētiku, sarunvalodu un citus. 

— Vai tas tev palīdzēja? 
— Jā, un gribu turpināt krievu valodas 

studijas. 
— Kā tu nokļuvi Latvijā? 
— Koledžas pēdējā gadā es satiku 

vienu zēnu no Latvijas. Viņš man ļoti 
palīdzēja, kad rakstīju darbu bakalaura 
grāda iegūšanai. Darba nosaukums bija: 
"Vācu un krievu valodās un kultūras 
ietekme uz latviešu valodu". Viņš 
apjautājās par maniem nākamajiem 
plāniem. Es gribēju mācīt angļu valodu 
bijušajā Padomju Savienībā. Pēc tam es 
saņēmu uzaicinājumu no Latvijas Izglītības 
ministrijas strādāt Rīgā. 

— Kam un ko tu tagad māci? 

— Es pasniedzu angļu 
valodu 30. vidusskolā, vēl es 
mācu angļu valodas skolo
tājus un skolotājus, kas grib 
iemācīties runāt angliski. Es 
pasniedzu arī privātstundas, 
bet pati privāti mācos latviešu 
un krievu valodu. 

— Kā tu sazinies ar 
studentiem? 

— Es ar viņiem runāju 
. 4 » daļēji latviski, daļēji krieviski, 

vāciski un angliski. Kad viņi 
vairāk zinās valodu, ceru, 
runāsim tikai angliski. Angļu 

valoda viņiem ir svešvaloda. Pirmā ir vācu 
valoda. 

— Vai ar viņiem ir viegli saprasties? 
— Tagad — jā. Mēs nedaudz pajo

kojam... Es domāju, vigi bija pārsteigti, 
nesaprata mani, kad lūdzu uzrunāt mani 
"Ha TN " . Reizēm man ir grūti paskaidrot 
gramatiku. Ģenitīva vietā es saku 
"dženetīvs". Bet es domāju, ka viņi ir 
entuziasti mācībās. 

— Ar ko tu nodarbojies brīvajā laikā? 
— Man ir daudz latviešu un krievu 

draugu. Esmu sadraudzējusies ar dažiem 
saviem studentiem. Vairāki mani draugi ir 
skolotāji. Viņiem ir 26—27 gadi. 

Man ir draugi ne tikai Rīgā, bet arī 
Liepājā, Cēsīs, Siguldā. Mēs satiekamies 
reizi 2—3 nedēļās. Apspriežam, kas pa šo 
laiku ir noticis, kopā pusdienojam. 
Domājam par nākotni — kā mēs varētu 
mainīties ar darba vie\ām. Es mācftu viņu 

skolēnus, bet viņi — manējos. Gandrīz 
katru dienu es redzos ar draugu Edgaru, 
ciemojos viņa ģimenē. Man ir siltas 
attiecības arī ar Ivara ģimeni. 

— Atgriezīsimies pie filoloģijas. Kādi 
krievu rakstnieki tev patīk? 
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aizsūtu garu materiālu, ?et vigi to 
nesaņem. Un es esmu zaudējusi laiku. Es 
glabāju visu, ko šeit sarakstu, lai izmantotu 
to Amerikā. Es gribu aizsūtīt to, kas ir 
aktuāls šodien. Ja ne rīt, tad nākamajā 
nedēļā. Es rakstu par cilvēkiem un saviem 
iespaidiem. Kad es mācījos, tad biju ziņu 
redaktore koledžas avīzē. Avīze iznāca 
katru nedēļu. Pēc tam es biju redaktora 
palīgs, strādāju naktī piecas stundas pie 
datora. Mēs bijām trīs cilvēki, kas prata to 
darīt. Tad es rakstīju par kino. Pēc tam 5 
pēcpusdienā gatavoju ziņu apskatus 
koledžas radiostacijā. 

— Ar ko atšķiras studentu dzīve šeit un 
Amerikā? 

— Ir daudz līdzīgu problēmu, šeit un tur 
studenti grib ceļot uz ārzemēm. Bet tas ir 
naudas jautājums. Mūsu koledžā ne 
sevišķi atbalsta šīs vēlēšanās — studiju 
braucieni jāapmaksā koledžai. 

— Vai tavā koledžā ir laulāti pāri? 
— Tikai viens pāris. Studentu laulības ir 

retas. Domāju apprecēties tikai tad, kad 
būšu uzsākusi savu karjeru. 

—\ai tu vari salīdzināt kultūras dzīvi 
šeit un Amerikā? 

— Teātri Amerikā ir dārgs prieks. 
Biļetes maksā no 20—50 dolāru, koledžas 
teātris ir lētāks, un es to bieži apmeklēju. 

— Vai tu esi bijusi kādā no Rīgas 
teātriem? 

— Es Jaunatnes teātri redzēju "Neglīto 
pīlēnu", Dailes teātrī "Kaudzēm naudas" un 
"Publikai skatīties aizliegts". Apmeklēju 
koncertu Doma baznīcā. 

— Kāda mūzika tev patīk? 
— Klasiskā un arī modernā. Bahs, 

Bēthovens, Mocarts, ļoti patīk Brāmss. Es 
pati.spēlēju klarneti. 

— Vai tev ir zināms kāds latviešu 
komponists? 

— Tikai Raimonds Pauls. Bet vispār es 
sāku apgūt latviešu vēsturi, un arī valodas 
vēsturi. Esmu lasījusi Raiņa "Uguni un 
nakti" tulkojumā. Ceru, ka izlasīšu to arī 
latviski. 

RITA BURCIKA, 
žurnālistikas specialitātes studente 
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— Man patik Cehovs. Viņu ir viegli lasīt. 

Arī Puškins. Dostojevska "Noziegums un 
sods". Tolstoja "Anna Karēņina". 

— Vai tu pazīsti arī mūsdienu krievu 
rakstniekus? 

— Diemžēl, nē. 
— Un kādi vācu rakstnieki tev ir tuvi? 
— Klasiķi, piemēram, Gēte ("Fausts"). 

Vācu valodas stundās mēs lasījām darbu 
par koncentrācijas nometni. Tas bija 
uzrakstīts nevis no ebreju, bet no vācu 
virsnieka viedokļa. Viņa psiholoģiju bija 
grūti saprast — pa dienu viņš šāva 
ci lvēkus, bet vakaros atgriezās pie 
sievas... 

— Pastāsti, lūdzu, par savu otro 
profesiju — žurnālistiku. 

— Koledžā es rakstīju lokālajām avīzēm 
"Ground Table" un "Baloyd Chronikal", kā 
arī "New York Times". Es esmu ārštata 
korespodente. 

— Par ko tu pašlaik raksti? 
— Ne par ko. Man ir problēmas ar 

pastu. Mani raksti nesasniedz Ameriku. Es 
LATGOLA 

U A T G A T K S SnrīTDKIVTT 

IATGALFJ 
"Labs vakars! Sveicināti visi, kas ir šeit 

un kas mūs skatīsies Latvijas televīzijā. 
Tūlīt sāksies..." 

Bet šie skaist ie vārdi bija t ikai 
ģenerālmēģinājums konkursam "Latgales 
studenti Latvijai", jo diemžēl vēl nebija 
sācies tā ieraksts (kā teica Anta 
Rugāte — par to divi žetoni režisoram). 
Tomēr pēc neilgas pacietīgas gaidīšanas 
konkurss varēja sākties pa īstam. 

Latgales studentu centra un radošās 
grupas "Latgola" organizētais konkurss 
bija pirmais šāda veida pasākums ne tikai 
Latvijas, bet arī pasaules vēsturē. Tas no
tika nesen atgūtajā Latviešu Biedrības 
namā. 

Katru skatītāju pie ieejas sagaidīja 
izvēle — par kuru no konkursantiem bļaut 
un turēt īkšķus. No šīs izvēles tad arī bija 
atkarīga vieta, kur sēdēt un līdzjutējam 
domātā krāsa. 

Kad konferansjē klātesošos bija 
iepazīstinājis ar konkursa kārtību, varēja 
iepazīties ar dalībniekiem. Tie bija četri 
student i no dažādām Latvi jas 
augstskolām ar vienu kopīgu īpašību — 
neviens no viņiem nebija latgalis. Ļausim 
viņiem pašiem pastāstīt par sevi: 

Jānis Tome\s(startē bez konkrēta 
moto): "Es mācos Latvijas Universitātes 
Ģeogrāfijas fakultātē." 

Valdis Vftoliņš (moto: "Strodoj kai gails, 
ād kai zyrgs"): "Esmu 2. kursa students 
Fizikas un matemātikas fakultātes fizikas 
pedagogos. Iestājos gan kā fiziķis — 
astronoms, bet pārgāju uz pedagogiem, 
jo tur mazāk jāmācās." 

Māris Lazdiņš (moto: "Lai ir grūti, vajag 
spēt, Mārim būt un konkursā uzvarēt!"): 
"Esmu no Dobeles, mācos RTU 4. kursā. 
Piedalījos tāpēc, ka kaut kur jau sevi 
vajag pierādīt." 

Daina Krieviņa (moto: "Ir vēlāks, nekā 
tu domā (uzraksts uz sengrieķu smilšu 
pulksteņa)"): "Izbijis lietišķais matemā
tiķis, tagad filologs." 

Kad dalībnieki bija zināmi, atrakcija 
varēja sākt ies. Konkucss noritēja 3 
raundos. 1. un 2. saucās "izvēles" raundi: 
katrs dalībnieks varēja izvēlēties 
jautājumu no sešām dažādām tēmām: 
vēsture, valoda, literatūra, ģeogrāfija, 
folklora un tēma, kas ietvēra dažādus citu 
sfēru jautājumus. Kad izvēle uz līdzjutēju 
ovāciju fona (dzirdami kliedzieni, kas 
pārklāj viens otru — "Māri... Valdi... Mā... 
Valdi...") bija notikusi, katrs noskaidroja 
jautājuma numuru, metot metamo kauliņu 
("Tomēr azarta spēles elementi..." — 
nopūta no līdzjutēju vidus). 

3. kārta bija grūtāka: tā skaitījās vi
zuālā: tas ir, jautājumus uzdeva 
klātesošie. Dalībniekiem bija jāatšķir 
praktiski neatšķirami dažādu polku soļi, 
senas rotas l ietas un to l ietošana, 
dziesmas teksta autors un literāra teksta 
autors. Uz katru neveiksmīgi atbildētu 
jautājumu centās atbildēt līdzjutēji, tā 
vācot punktus savam eikanv intrigas pat 
nonāca tik tālu, ka apdraudēja mikrofona 
tehnisko stāvokli. 

Starp raundiem, žūrijas darba laikā, 
līdzjutēji varēja pelnīt konfekšu virtenes, 
atbildot uz dažādiem viņiem domātiem 
jautājumiem. Gardēžu atradās daudz, bet 
ne visiem veicās. Varat pamēģināt arī jūs: 

"Kādēļ gailis aizver acis, kad dzied?" 

"Cik zirņu saiet 200g glāzē?" 
"Kas tas ir: četri brāļi cietumā, piektais 

steidzas glābt, bet pats tiek cietumā?" 
Ja to vajag izdomāt ātri, nemaz nav tik 

viegli! 
Kad visi trīs raundi bija galā, žūrija 

"devās" apspriesties, un pēc brīža jau 
visiem bija zināms, ka studentijas čaļi 
vienmēr ir bijuši džentlmeņi un pirmajā 
vietā atstāja vienīgo dāmu — Dainu. 
Protams, te izšķirošā bija līdzjutēju 
aktivitāte, ko atzina ari pati uzvarētāja. 

Vēl t ikai atl ika piešķirt balvas 
dalībniekiem un specbalvu līdzjutējiem. 
Uzvarētāja pie balvas pat netika tik viegli, 
kā pārējo vietu ieguvēji (tie ierindojās 
šādā secībā: Māris, Valdis, Jānis): vēl 
vajadzēja atbildēt uz vienu jautājumu. 

Liela cīņa izvērtās arī par līdzjutēju bal
vu: šeit vajadzēja vēl ilgi un skaļi kliegt 
sava elka vārdu. Uzvarēja Māra līdzjutēji, 
jo viņu balsis bija skaļākās un paši atjautī
gāki. 

Konkursa nobeigumā konferansjē 
paskaidroja, ka tas nav pirmais un pē
dējais šāda veida pasākums. Šis vakars 
bija tikai konkursa 1. kārta, pārējās vēl 
sekos. 

Tajā vari piedalīties arī Tu, ja tikai kaut 
ko zini par Latgali, pat ja neesi tajā dzimis 
un tur nedzīvo. Par visu šo intriģējošo 
pasākumu vari uzzināt Latgales atud»ntu 
centrā, Basteja bulvāri 12. 

Nebaidies, bet piedalies! 

Mārim līdzi juta INETA IVAŅENKO, 
Fizikas un matemātikas fakultātes 

5. kursa studente 



PAR ŠO TO 
IEVA UPLEJA 

NO ZVAIGZNĒM 
ĶTKGKIJNKKKTT! 

Nemaz i neceriet! Un runa bus par 
astroloģiju, nevis jauncelsmes problēmām, 
jo beidzot taču jātiek skaidribā, ko tā "no 
sevis ceļ"?! Varbūt tā ir labs ienākumu 
avots, izmantojot mūsu sajukušās 
galviņas, iespējams, pravietisks, tātad 
cienījams amats jau no seniem laikiem, bet 
varbūt tas ir tikai dabiski. Jo, cik veca ir 
pasaule, tik veca ir skatīšanās zvaigznēs 
un arīdzan zīlēšana pēc tām. Tas taču 
cilvēka dabā — nekautrīgi meklēt atbildi uz 
jautājumu — KAS ES ESMU? Vai tā ir 
astroloģija, vai kas cits, kas sniedz atbildi, 
nav tik būtiski, jo ir sācies ceļš... 

Astroloģiskā izziņa kā ceļš. 
Diplomēts astronoms un nu jau 

pieredzējis astrologs Juris Kauliņš domā, 
ka astrologu īstais laiks vēl nav pienācis, 
tik iesācies, savukārt astronoms Ilgonis 
Vilks pārmet "kolēģiem" parazitēšanu uz 
astronomijas atklājumu un cilvēku neziņas 
rēķina. Viņam ir veseli pieci argumenti, kas 
apšauba horoskopu lietderību: 

1) astrologus interesē planētu stāvoklis 
cilvēka dzimšanas brīdī, bet svarīga ir 
debess spīdekļu kustība un aktivitāte kā 
aptumsumi, magnētiskās vētras u.t.t., kas 
patiešām spēcīgi ietekmē visu dzīvo; 

2) savulaik bija zināmas tikai piecas 
Saules sistēmas planētas (izņemot Sauli 
un Mēnesi), un arī tad astrologi ļoti 
"precīzi" sastādīja horoskopus un pareģoja 
nākotni, taču līdzko tika atklāts Urāns un 
Plutons, arī tie iesaistījās visos aprēķinos; 

3) slavenais zodiaks ir zvaigznāju aplis, 
kuru Saule pārstaigā gada laikā, taču katrā 
no zīmēm tā uzturas citu laika sprīdi — 
Zivīs ilgāk, Skorpionā mazāk, turklāt starp 
pēdējo un Strēlnieku ir trīspadsmitais 
zvaigznājs — Cūsknesis (Kur mēs viņu 
liksim, meklējot katrs savu zīmi''); 

4) tūkstoš gadu laikā ir notikusi 
precesija jeb nobīde apmēram par vienu 
mēnesi, liekas, tur ir Zivs, bet patiesībā tas 
jau ir Auns; 

5) pašu astrologu starpā nav 
vienprātības, dažādas skolas rada 
atšķirīgas metodes debesu izzināšanā. 
Galu galā Vilka kungs uzskata:"Ar 
astrologu ir tāpat kā ar alkoholu — mazās 
devās tas uzlabo omu, bet, ja nezina 
mēru..." 

KĀDS PAT DOMA! 

"Aizstāvas" Juiis Kauliņš: 
— Varētu sākt ar to, ka ir vairāki 

astroloģijas veidi — natālā (individuālās 
prognozes), mundānā (ta.utu un valstu), 
orārā (stundu), medicīniskā, lauksaim
niecības u. c. Turklāt mundānā klājas pāri 
konkrēta cilvēka horoskopam. Tas jāņem 
vērā gan zīmējot individuālas astroloģiskās 
kartes, gan prognozējot globālus 
notikumus, tālab astrologam jābūt 
erudītam politiķim, psihologam, bet jo īpaši 
jāprot uztvert dzīves likumu kopsakarības. 

— Un tomēr, kur slēpjas astroloģijas 
spožums un posts? 

— Visas nelaimes nāk no diletantisma, 
ja kaut kur parādās absolūti, kategoriski 
apgalvojumi, tā ir pirmā šarlatānisma 
pazīme, jo arī astroloģija nevar būt 100% 
precīza. Diletantu saviesies vesels bars, 
un vairāk nekā sevi viņi kompromitē 
astroloģiju. Ne vetti šobrīd garīgajās lietās 
valda milzīgs juceklis, un tā tas ir, 
pateicoties profāniem. Es negribu pilnīgi 
noliegt viņu darbošanos, katram cilvēkam 
ir tiesības kaut ko risināt un izteikt viedokli, 
taču šobrīd šis kaut kas tiek paķerts, 
un,nezinot, kur to likt, tiek deklarētas 
neiedomājamas lietas. 

— Tātad astroloģija ir tikai izredzētajiem 
atšifrējama lieta, varbūt tomēr precīza 
zinātne'' 

DOMAtTTTMS 
Dabūjuši — lielāmies, iegādājušies — 

pārdodam, pārdevuši — pērkam, nopirkuši 
— slēpjamies, paslēpušies — domājam, 
sapratuši — ķeramies pie galvas, atraduši 
— meklējam vēl, vairs neatraduši — 
apjūkam, apjukumā — piedzeramies, 
piedzērušies — krītam depresijā, iekrituši 
— nespējam tikt laukā, kad beidzot 

— Absolūti precīzs nav nekas, ta, 
manuprāt, ir tāda lieta, kas atspoguļo 
visuma matērijas stāvokli, tā iedarbību uz 
mums. Nevēlos astroloģiju atzīt par tīru 
zinātni. Manuprāt, to var novietot starp 
mākslu un zinātni. Bet to,kā notiek 
iedarbība ir jāpēta un jāprecizē, viens gan 
ir skaidrs — tā notiek tikai caur mums un 
nepastāv absolūtā veidā. Ir nepieciešams 
cilvēks. Ja mēs sakām — tev draud 
nelaimes gadījums, tad tas nenozīmē, ka 
planētu stāvokļa dēļ uz galvas uzkritīs 
ķieģelis vai vēl kas smagāks un tu tiksi 
nosists, vai notiks autokatastrofa. Tā nav. 
"Sliktais stāvoklis" nāk caur cilvēka 
raksturu. Viņš ir nomākts, uzbudināts vai 
alkohola reibumā, kāds strīds, vēl 
nepatikšanas un viss komplekss kopumā 
veicina nelaimes tuvošanos. Taču no tā 
var izvairities, ja ir gatavs šim brīdim. Mēs 
tikai varam pateikt, ka ir nelabvēlīgs laiks, 
bet tāpēc noteikti nav jāseko nelaimei. 
Astroloģijas uzdevums ir brīdināt, lai 
cilvēks sakoncentrētu spēkus un atbilstoši 
savam raksturam pārlaistu šo periodu. Tas 
ir pats svarīgākais moments individuālajā 
prognozēšanā. 

Fatālisms ir vājums, tā ir 
padošanās. 

Kā izskaidrot visuma ietekmi? 
— Iespējams, ka spīdekļi ietekmē 

cilvēka astrālo daļu — auru. Vispāratzītā 
Saules iedarbība ir tā, kuru mēs pašreizējā 
zikālajā nozīmē varam saprast, bet tas 

nenozīmē, ka nākotnē zinātne neatzīs 
smalkās ietekmes līmeņus. Planētu 
izvietojuma iedarbības spēks liek secināt, 
ka mēs kā matērijas sastāvdaļa nevaram 
sevi nodalīt no visas pārējās visuma 
matērijas, un, acīmredzot, viss ir ciešāk 
saistīts nekā līdz šim bijām iedomājušies. 

— Tas ir neizbēgami?! 
— Nē, vienkārši esam būtnes, kas to 

izjūt. Pieņemsim, ka tas ir laiks, kas mūs 
apņem. Visiem ir saprotams, ka cilvēki 
dzīvodami spēcīgā elektromagnētiskā 
lauka tuvumā, vai tas būtu TV tornis vai 
kāds lokators, atrodas tā ietekmes zonā un 
var just veselības traucējumus, sliktu 
pašsajūtu utt. Tas būtu tāds rupjš 
zskaidrojums, taču arī planētas rada 
aukus ap sevi, un to kustība atbalsojas 
mūsos. 

Turpinājums nākamajā numura 

spējam, TAD nesaprotam TO, kamēr 
mācāmies saprast, jau tas kļūst 
nevajadzīgi, tad raujamies tribīnē, tikuši — 
izplūstam, izplūduši — pamanām, ka 
pārpludinājām ar muļķību, pamanījuši — 
vērojam, ka to vēl neviens nav pamanījis, 
tad saproti, ka neviens nav sapratis, 
nesapratuši — klusē, klusēdami minstinās, 
izminstinājušies saka:"Laba runa", 
pateikuši — applaudē, applaudējuši — 

pagodina, pagodināts atkal jūties gudrs, 
juzdamies gudrs, jau kļūsti kaut kas, kļuvis 
iedomājies, vēl iedomājies, ķeries pie 
vēdera, kādēļ mēs baidāmies pabūt stulbi. 

TAUTVIDAS PETRIKAS 
(Viļņas Mākslas universitātes avīze 

"Pienktas Aukstas" ("Piektais Stāvs") №3) 
No lietuviešu valodas tulkojis 

RIHARDS PUVCS 

«Universitātes Avīze» ir LU izdevums. Salikta ar datoru Macintosh SE #. Iespiesta a/s «GRĀMATA» Rūpniecības iela 27. 
Redaktore Ilze BRINKMANE. Redakcijas adrese: Rīga, Raiņa butv.19,121 .telpa. Tel.222944. Reģ. apl. Nr.535 



NO mm PAR MmdAiem PRIEKS uķ 

ieņem reklāmu un sludinājumus 
PRIEKS un NO un PAR studentiem PRIE. 

mm» HZIAV $m m JJOIVKSVJ m S M S J V VN3IPMS S3AĶQ:№ 


